

**Call for papers for the conference / Appel à contribution pour le colloque :**  
*« Field Philosophy: pushing the methodological envelope » / « Philosophie de terrain : Sortir des carcans méthodologiques »*

**English version:**

Field philosophy (*philosophie de terrain*) has many influences, inspirations, and methods related to the context in which it takes place. In France, where the subject still remains taboo, it holds a marginal place next to other dominant historical traditions in the history of philosophy. It is largely practiced by philosophers working at the margins and with contemporary subjects (health, ecology, religion, etc). Similarly, in Switzerland, its place remains uncertain, although in specific domains (such as applied philosophy, in particular applied ethics) it has become common practice, particularly in the context of collaborations on interdisciplinary projects. The diverse traditions and ambiguous place of field philosophy bring with it certain constraints. However, this has also developed a forum for creative methodologies and postures in the field, both inspired from philosophy and the social sciences. The ambition of this conference is to bring together philosophers and scholars who are inspired by philosophical theories (social sciences, public health, etc) and working in different traditions of field philosophy in several European countries (in particular France and Switzerland) to discuss their methods, what they are seeking in the field, and how they go about it. Its ambition is not to necessarily defend the use of social science methods (a continuous and circuitous debate that is currently happening in these contexts to question the place of the philosopher in the field), but rather to bring to the surface the multiple ways of doing philosophy and to show how field philosophers are pushing the methodological envelope. We aim to bring a safe space for these philosophers (and researchers working with philosophical methods or in interdisciplinary teams with philosophers), including those currently working at the margins of their disciplines, to discuss together how to go about field philosophy, in its methodological diversity and creativity.

**Contributions may focus on the following themes:**

- Interdisciplinarity
- Working with philosophers and/or philosophical theories
- Philosophy in institutions, including in hospitals, universities, etc.
- The relationship between the center and its margins (creativity in the margins)
- Philosophy outside of institutions (including businesses, associations, etc.)
- New fieldwork methods

Proposals should be approximately 300 words and they may be in French or English. Presentations may also be in either of the two languages, although it is recommended to give the presentation in English if possible, to facilitate exchange with other researchers present at the conference (assistance with translation is available as necessary). We particularly welcome creative presentations, such as presentations by several researchers working in collaboration and/or live presentations of new methods.

Abstracts are due by March 4th. They should be sent to the addresses of the conference organisers: [morgane.romero@unil.ch](mailto:morgane.romero@unil.ch)

### **Provisional timetable:**

- 4 March : submission of abstracts
- 2 April : selection of presentations
- 1 June : submission of final presentations
- 13 et 14 June 2024 : conference

### ***Version française :***

La philosophie de terrain (field philosophy) se nourrit de nombreuses influences, inspirations et méthodes liées au contexte dans lequel elle peut s'inscrire. En France, où le sujet reste encore tabou, elle occupe une place secondaire et souvent dénigrée ou invisibilisée aux côtés d'autres traditions historiques dominantes dans l'histoire de la philosophie. Elle est largement pratiquée par des philosophes travaillant à la marge et sur des sujets contemporains (santé, écologie, religion, etc.). De même, en Suisse, sa place reste incertaine, bien que dans des domaines spécifiques (comme la philosophie appliquée et en particulier l'éthique appliquée) elle soit devenue une pratique courante, notamment dans le cadre de collaborations sur des projets interdisciplinaires. La diversité des traditions et la place ambiguë de la philosophie de terrain entraînent certaines contraintes et difficultés pour les chercheurs et chercheuses. Toutefois, malgré ces difficultés, un espace de discussion a su se développer autour des méthodologies et des postures créatives possibles dans ce domaine, inspirées à la fois de la philosophie et des sciences sociales. L'ambition de ce colloque est de réunir des philosophes et des chercheurs et chercheuses inspiré.e.s par les théories philosophiques (sciences sociales, santé publique, etc.) et travaillant au sein de différentes traditions de la philosophie de terrain dans plusieurs pays européens (en particulier la France et la Suisse) pour discuter de leurs méthodes, de ce qu'ils recherchent sur le terrain, et de la manière dont ils s'y prennent ; sans pour autant défendre nécessairement l'utilisation des méthodes des sciences sociales (un débat continu et détourné qui a lieu actuellement dans ces contextes pour questionner la place du philosophe sur le terrain).

### **Les différents axes des contributions pourront être :**

- L'interdisciplinarité ;
- Travailler avec des philosophes et/ou des théories philosophiques ;
- La place et l'usage de la philosophie en institution (dans les hôpitaux, les universités, etc.) et hors institution (entreprises, associations, etc.) ;
- Les rapports entre le centre et ses marges : quelle place pour la créativité ? ;
- Les nouvelles méthodes de travail sur le terrain.

Nous invitons les chercheuses et chercheurs à soumettre leur proposition de présentation sous la forme d'un résumé d'environ 300 mots rédigé en français ou en anglais. Les présentations peuvent également être faites dans l'une ou l'autre des deux langues, bien qu'il soit recommandé de faire la présentation en anglais, si cela est possible, afin de faciliter les échanges avec les autres chercheurs et chercheuses présent.e.s lors du colloque (une aide à la traduction sera disponible si nécessaire). Nous apprécions tout particulièrement les présentations créatives, telles que les présentations de plusieurs chercheurs.e.s travaillant en collaboration et/ou les présentations en direct de nouvelles méthodes.

Les résumés des présentations sont attendus pour le 4 mars. Ils doivent être envoyés aux adresses des organisateur.ice.s du colloque : [morgane.romero@unil.ch](mailto:morgane.romero@unil.ch)

### Calendrier prévisionnel :

- 4 mars: envoi des résumés ;
- 2 avril: sélection des présentations ;
- 1<sup>er</sup> juin : envoi des présentations finales ;
- 13 et 14 juin 2024 : colloque.